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Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: Magyarország elutasítja, hogy az EU katonai tanácsadókat küldjön 

Ukrajnába 

2024. október 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, hvg.hu, 

origo.hu 

Magyarország elutasítja a háborús eszkaláció veszélyével járó újabb európai uniós javaslatot, 

amelynek értelmében a közösség katonai tanácsadókat vezényelne Ukrajnába a kiképző 

művelet koordinálására - jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán 

Geszten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető a kihelyezett kormányülésről 

nyilatkozva emlékeztetett, hogy az EU 2022 novemberében döntött az ukrán katonák 

kiképzésének megindításáról a tagállamok területén. Mi, magyarok, ebben a misszióban nem 

veszünk részt, ahhoz katonát, pénzügyi forrást nem adunk, és Magyarország területén sem 

történik ilyen kiképzési művelet - mondta. "Két évvel ezelőtt már világossá tettük, hogy nem 

veszünk ebben részt, ugyanakkor nem akadályoztuk meg a többieket abban, hogy saját 

belátásuk szerint ebben az akcióban részt vegyenek" - tette hozzá. Rámutatott, hogy a misszió 

kétéves mandátumának meghosszabbítása most kerül napirendre, de hosszú vitákat és 

tárgyalásokat követően egy rendkívül veszélyes javaslat került beterjesztésre, ugyanis ez nem 

pusztán a művelet időbeli kiterjesztéséről szólna, hanem az EU katonai tanácsadókat is 

küldene Ukrajnába koordinálási feladatok végrehajtására. Szijjártó Péter leszögezte, hogy ez a 

háború eszkalációs kockázata szempontjából kifejezetten veszélyes lépés. 

 

Kelemen Hunor: minden RMDSZ-re adott szavazatból mandátum lesz 
2024. október 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro, 

Vajma.info, PannonRTV 

Romániában arányos választási rendszer van, tehát bárhol szavaznak az emberek a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) jelöltlistáira, abból valahol parlamenti mandátum lesz 

- ezzel biztatta voksolásra a külföldön vagy szórványban élő magyar polgártársait is az RMDSZ 

elnöke szerdán. Kelemen Hunor - az RMDSZ-frakció tagjaival együtt - előzőleg a bukaresti 

központi választási bizottságnál (BEC) iktatta a romániai parlamenti és elnökválasztáson 

történő induláshoz szükséges támogató aláírásokat. Az RMDSZ-nek az a célja, hogy 

megismételje a június 9-i önkormányzati választáson elért jó eredményt, hogy erős parlamenti 

frakciója legyen, és adott esetben akár kormányzati eszközökkel is szolgálhassa a magyar 

közösséget, támogathassa az önkormányzatokat - mutatott rá a szövetség elnöke és 

államfőjelöltje. "Ahhoz, hogy mi egyről a kettőre jussunk, ahhoz, hogy amit megszereztünk, 

megőrizzük, hogy hozzá tudjunk tenni, hogy a szülőföldért dolgozzunk, hogy modernizálni 

lehessen a közösségeink életfeltételeit, erős parlamenti csoportra van szükség. Másrészt az 

önkormányzatokban a jó eredményt akkor lehet kamatoztatni, ha mögötte van egy erős 
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parlamenti csoport, és főleg hogyha a kormányzati eszközöket is tudjuk használni" - részletezte 

magyar újságíróknak nyilatkozva az RMDSZ elnöke. 

 

Pénteken kezdődik a Nemzeti Vágta Szilvásváradon 
2024. október 2. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Krónika 

Pénteken kezdődik az idén háromnapossá bővült 17. Nemzeti Vágta Szilvásváradon, a Lipicai 

Lovasközpontban - hangzott el az M1 aktuális csatorna műsorában szerdán. Szotyori Nagy 

Kristóf, az esemény versenyigazgatója elmondta, a Nemzeti Vágta idén a 13 aradi vértanú 

emlékének állít emléket, aminek különös jelentőségét ad az, hogy a verseny zárónapja október 

6-ra, az aradi vértanúk emléknapjára, a nemzeti gyásznapra esik. A Nemzeti Vágta fő célja, 

hogy a lovas hagyományainkat felelevenítsük és "modern köntösbe" csomagolva, tartalommal 

gazdagítsuk, valamint egy olyan országimázst építsünk, amely mindig is jellemző volt a magyar 

emberre, hiszen a magyar egy lovas nemzet - mondta a versenyigazgató. A Nemzeti Vágta 

korábbi közleménye szerint a megmérettetésen Erdélyből, a Vajdaságból, a Muravidékről, a 

Felvidékről érkezők is részt vesznek. 

  
Ciolacu szerint kizárt, hogy magyar miniszterelnöke legyen Romániának  
2024. október 2. – Krónika, maszol.ro 

Kizártnak nevezte Marcel Ciolacu miniszterelnök, a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke és 

államfőjelöltje, hogy Kelemen Hunor legyen a miniszterelnök abban az esetben, ha a ő nyerné 

meg az államfőválasztást. Ciolacu erről kedden este beszélt a Digi 24 hírcsatornának 

nyilatkozva. A kormányfőt Sorin Grindeanu közlekedési miniszternek, a PSD első alelnökének 

hétfő esti kijelentéséről kérdezték, amelyben nem zárta ki egy, a PSD és az RMDSZ közötti 

koalíció lehetőségét. Ciolacu erre reagálva kifejtette, hogy a választási eredmények 

függvényében a jövőben is a jelenlegi koalíciós partner Nemzeti Liberális Párt (PNL) marad a 

fő opció. Hozzátette ugyanakkor, hogy az RMDSZ-t is be lehet vonni a jövőbeli koalícióba, hogy 

a kormány stabil legyen, „figyelembe véve a jelenlegi kontextust: a háborút, a helyreállítási 

tervvel kapcsolatos tárgyalásokat, Románia OECD-csatlakozását”. „De ezt a románoknak kell 

eldönteniük” – jegyezte meg szociáldemokrata párti vezető. Arra a kérdésre, hogy felkérné-e 

miniszterelnöknek Kelemen Hunort, az RMDSZ elnökét, Ciolacu úgy reagált: azt szerinte maga 

az RMDSZ elnöke sem fogadná el. Azt hiszem, Kelemen Hunor is elutasítana engem. Egy ilyen 

lehetőség kizárt” – szögezte le.  

 

Kelemen Hunor elárulta, mit nem tenne Románia államfőjeként 
2024. október 2. – Krónika, maszol.ro 

Az RMDSZ képviselői szerdán benyújtották a parlamenti, illetve az államelnök-választásokon 

való induláshoz szükséges támogató aláírásokat a Központi Választási Irodához (BEC). Az 

alakulat negyedik alkalommal jelöli elnökét, Kelemen Hunort az államfői tisztségre. Az 
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RMDSZ által benyújtott iratcsomók több mint 270 000 támogató aláírást tartalmaznak. 

Jelölési iratcsomója benyújtásakor Kelemen Hunor azt nyilatkozta a sajtónak, hogy rá akar 

mutatni Románia valós problémáira, amelyek minden polgárt foglalkoztatnak, nemzetiségtől 

függetlenül: a reményvesztettségre, a bizalom hiányára és a demográfiai problémákra. Az első 

fordulóban mindenki a legjobb megoldást választhatja, nem kell két rossz közül a kisebbik 

rosszat választani” – fogalmazott az RMDSZ államfőjelöltje. Kelemen kijelentette, Klaus 

Iohannis államfőnek igaza volt, amikor azt mondta, hogy az állam „kudarcot vallott”, ugyanis 

az állam valóban nem képes megvédeni polgárait, és az állampolgároknak „nagyon sok 

visszaélést” kell elszenvedniük az állami intézmények és a bürokrácia miatt. A kormányra 

kerülés lehetőségéről Kelemen azt mondta, egyelőre várja a szavazás eredményeit, de 

véleménye szerint maximum három-négy kombináció jöhet szóba a kormányalakításkor. 

 

Román trikolóros emlékezetpolitika: ma is ellenségnek tekintik az Erdélyben 

elhunyt honvédeket  
2024. október 2. – Krónika 

Ma sincs nyugtuk a 80 évvel ezelőtt történt tordai csata véres eseményei után eltemetett 

magyar honvédeknek. Miközben a kolozsvári zsidó temetőből 2015-ben kihantolt magyar 

katonák földi maradványai 9 éve egy falusi kápolna sarkában várják az újratemetést, a 

kolozsvári magyar katonasírokat idén nyáron román trikolórral aggatták tele, és csak most 

távolították el őket. Dr. Murádin János Kristóf történész, egyetemi docens, a Sapientia Erdélyi 

Magyar Tudományegyetem tanszékvezető tanára a Krónikának leszögezte: szűklátókörűségre 

vall a román hatóságok részéről a magyar honvédek sírjainak román nemzeti színű szalaggal 

történő átkötése. Nem akarják, vagy nem tudják magukban tudatosítani, hogy Erdély 

megkínzott földje nem csak román, hanem magyar katonák vérével is áztatott. Romániában ez 

szimbolikus térfoglalási kísérlet, ami templomoktól kezdve a hadisírokon keresztül mindenben 

érzékelhető” – mutatott rá a történtek hátterére a kolozsvári történész. Murádin szerint a 

magyar hadisírokon román trikolórral történő ,,kérkedés” abszurd érzéketlenségre vall, ami 

veszélyes és rossz is, mert azt mutatja, mennyire értékelnek bennünket azok, akik számára a 

magyarság elvont fogalomnak számít.  

 

Nemkívánatos személlyé nyilvánítaná Orbán Viktort Romániában az USR elnöke  
2024. október 2. – Krónika 

Akár ki is tiltaná Romániából Orbán Viktor magyar miniszterelnököt annak véleménye miatt 

Elena Lasconi, a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) elnöke és államfőjelöltje. A 

balliberális párt elnöke a Digi 24 hírcsatornának adott interjújában beszélt erről. Az interjút a 

hétvégén vetítik majd, de elöljáróban az Orbán Viktorral kapcsolatos kijelentésekkel 

reklámozták. A csatorna szerint Lasconi kijelentette: ellenzi Orbán „revizionista” 

nyilatkozatait, és ha ő lesz Románia elnöke, „komolyan el fog vele beszélgetni”. Lasconi 

elsősorban a Tusnádfürdőn megrendezett Bálványosi Nyári Szabadegyem és Diáktáborban 

elhangzott Orbán-nyilatkozatokra gondolt. Ellenzem Orbán miniszterelnök úr kijelentéseit, ő 

egy ellentmondásos személyiség, aki inkább oroszpártinak tűnik, ha engem kérdeznek. 
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Elbeszélgetnék vele, de nagyon határozott lennék. Az ilyen kijelentéseknek nincs helye 

Romániában” – mondta Lasconi, bár a beszélgetésből nem derül ki, milyen kijelentésekre 

gondol.  

 

Román aggályok az E.ON magyar kézbe kerülése miatt?  
2024. október 2. – Krónika 

A román miniszterelnök kancelláriája szintjén megalakítandó bizottság fogja megvizsgálni, 

hogy a magyar állami tulajdonban levő MVM megvásárolhatja-e a német E.ON csoport 

romániai szolgáltatói üzletágát – nyilatkozták szerdán kormányzati források a Hotnews.ro 

hírportálnak, amely amúgy elsőként értesült arról, hogy a magyar és a német vállalat már meg 

is állapodott az akvizíció nyélbe ütéséről. A miniszterelnöki kancelláriát vezető Alexandru 

Mihai Ghigiu által irányított bizottság esetleges létrehozásáról olyan kontextusban adott hírt a 

bukaresti sajtóorgánum, hogy közben a román sajtó az egy nappal korábban kiszivárgott 

információ apropóján arról cikkezik, mennyi veszélyt rejt magában, ha az „oroszbarát” magyar 

kormány befolyási övezetébe kerül egy több millió romániai ügyfelet kiszolgáló 

energiaszolgáltató.  

 

Lehet-e Románia miniszterelnöke Kelemen Hunor? 
2024. október 2. – maszol.ro, erdon.ro 

A választásokon győztes pártnak kell elsőként esélyt kapnia a miniszterelnöki tisztségre - 

jelentette ki Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke kedd este Sorin Grindeanunak, a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) első alelnökének egy korábbi kijelentésére reagálva, miszerint a 

következő miniszterelnököt akár az RMDSZ is adhatja. „Az elv az, hogy az kap elsőként esélyt 

a többség kialakítására, aki a legtöbb mandátumot szerzi, és én ebből a szabályból indulok ki. 

Persze, ezt a szabályt nem mindig tartották be (...), de ez a szabály és az elv, amiből ki kell 

indulnunk. Persze, lehet azt mondani, hogy megosztjuk a hatalmat, ahogyan Marcel Ciolacu 

mondja, lehet azt mondani, hogy a miniszterelnök egy másik pártból, egy kisebb pártból 

érkezik, de én nem támaszkodom az ilyen kivételes helyzetekre. Úgy gondolom, hogy a 

választások után annak kell elsőként esélyt kapnia a többség kialakítására, aki a legtöbb 

mandátummal rendelkezik” - nyilatkozta Kelemen Hunor a B1 TV-ben. 

 

Aggasztó tendenciák a kisebbségi jogok érvényesülése terén Európában 
2024. október 2. – maszol.ro 

Az Európa Tanács nemzeti kisebbségek védelméről szóló keretegyezményének tanácsadó 

bizottsága aggasztó tendenciákra hívta fel a figyelmet egy jelentésében a kisebbségi jogok 

érvényesülése terén Európában. Vincze Loránt EP-képviselő az Erdély TV 24plusz című 

műsorában kifejtette, ez a jelentés ugyan fontos jelzés, de az Európa Tanács tagállamaira nincs 

közvetlen hatással. „Az Európai Unióban még gyengébb a kisebbségi jogok érvényesítése, 

hiszen nem kompetencia. Az Európa Tanács esetében lehetne azt mondani, hogy van 

kompetencia, de gyakorlatilag egy gyenge nemzetközi jogi egyezményről beszélhetünk, amely 

nyomán nem lehet megbüntetni a tagállamokat. Van egy-egy időközi jelentés, mint a mostani, 
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de az nem váltja ki az elvárt hatást” – mutatott rá Vincze Loránt EP-képviselő. Mint mondta, 

az Európai Unióban még bonyolultabb a helyzet, mert nincs egy olyan testület, amely a 

kisebbségi jogokkal foglalkozik. „Mi rég sürgetjük, hogy az EB foglalkozzon az őshonos 

kisebbségek jogaival. Erről szólt az Minority SafePack kezdeményezés. Ebben szerepel az is, 

hogy hozzon létre olyan testületet, amely kifejezetten az őshonos kisebbségek jogaival 

foglalkozik. De ezt rendre leseprik az asztalról” – magyarázta. 

 

Ismét megszűnt a magyar nyelvű hangosbemondás a csíkszeredai 

vasútállomáson  
2024. október 2. – szekelyhon.ro 

Egy ideje egynyelvű a hangosbemondás a csíkszeredai vasútállomáson, a vonatok érkezéséről 

és indulásáról szóló információkat csak románul közlik az utasokkal. A magyar nyelv ezúttal is, 

akárcsak évekkel ezelőtt, egy műszaki változtatás nyomán tűnt el a hangos utastájékoztatásból. 

Nem előzmény nélküli az egynyelvűsítés, 2015 tavaszán történt meg először, hogy a korábban 

megszokott, a forgalomirányítók által bemondott, recsegő hangzású, nehezen érthető 

szövegeket megfelelően artikulált, jobban érthető „géphangok” váltották fel. Ez volt akkor az új 

számítógépes utastájékoztatási rendszer bemutatkozása, amely előre elkészített 

hanganyagokból játssza le az információkat. Az új rendszer, amely új jelzőhangot is hozott 

magával, viszont csak románul szólt, így az utasok részéről azonnal felmerült az igény a magyar 

nyelvű tájékoztatásra.  

 

Az energiaügyi minisztert kérdezték a romániai E.ON sorsáról 
2024. október 2. – maszol.ro 

Sebastian Burduja energiaügyi miniszter szerint az E.ON csoport vezetősége még nem hozott 

végleges döntést a vállalat szolgáltatói üzletágának eladásáról. Erről a szerdai kormányülést 

követő sajtótájékoztatóján beszélt a tárcavezető, amikor arról kérdezték az újságírók, vannak-

e információi arról, hogy a magyar állami tulajdonú MVM energetikai vállalat megvásárolja az 

E.ON szolgáltatói üzletágát.„Magam is tárgyaltam az E.ON vezetőivel. Azt mondták, még azt 

sem döntötték el, hogy eladják-e vagy sem” – válaszolt a miniszter. Burduja szerint egyelőre 

korai a tranzakcióról beszélni, de ha megvalósul, a kormány, a Versenytanács, a külföldi 

közvetlen beruházásokkal foglalkozó bizottság és szükség esetén az állam más illetékes szervei 

is alaposan megvizsgálják. 

 

Új vezetők a székelyföldi prefektúrák élén  
2024. október 2. – szekelyhon.ro, maszol.ro, Krónika 

Új vezetőket nevezett ki a prefektúrák élére a kormány szerdán: Maros megye új 

kormánymegbízottal folytatja, Kovászna megyében mindkét alprefektus lemondott a 

tisztségről. Maros megyében Ciprian Dobre eddigi prefektust Ovidiu-Mugurel Butuc váltja 

tisztségében, ugyanakkor a kormány felmentette Cosmin Boricean és Sebastian Cucu Kovászna 

megyei alprefektusokat is. Háromszéken új alprefektusként Sergiu Mitroit nevezte meg a 

kabinet – adta hírül az Agerpres hírügynökség. A sepsiszentgyörgyi román sajtó értesülései 
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szerint a háromszéki alprefektusok azért mondtak le, mert indulni kívánnak a parlamenti 

választásokon. Sergiu Mitroi csütörtökön teszi le alprefektusi esküjét.  

 

Már ki is nevezték Kovászna megye új alprefektusát 
2024. október 2. – maszol.ro 

Ahogyan arra számítani lehetett, Sergiu Mitroi lett Kovászna megye új alprefektusa. A kormány 

erről szerdai ülésén döntött, amikor is hivatalossá vált Cosmin Boricean és Sebastian Cucu 

lemondása. Nem csak Kovászna megyében történt változás a prefektúráknál, az Agerpres 

beszámolója alapján Maros megyében Ciprian-Minodor Dobre eddigi prefektust Ovidiu-

Mugurel Butuc váltja tisztségében, Konstanca megyében Adrian-Teodor Picoiu lett Silviu-

Iulian Coşa prefektus utódja. Szatmár megyében Balázs Gheorghe, Suceava megyében 

Gheorghe Apetrii foglalja el az alprefektusi széket. 

                     
Öllös László: A korszakváltás minden elemét végig kell vinni a sikerhez 
2024. október 2. – Ma7.sk 

A politológus szerint a Gubík László által meghirdetett korszakváltás sikeréhez a szakpolitikák 

színvonalas képviselete és a párt kommunikációjának gyökeres átalakítása mellett közös célra 

van szükség, amely kellő lelkesedést, lendületet ad a magyar választók mozgósításához. Öllös 

hozzátette, „a pártnak jónéhány témát fel kell vállalnia. Előbb azt kell megvizsgálni, hogy az 

egyes társadalmi csoportoknak melyek a problémái, és ezek mentén kell őket megszólítani 

külön-külön”. A politológus hangsúlyozta, hogy a Magyar Szövetség visszaszerezheti azoknak 

a választóknak egy részét is, akik múlt szeptemberben szlovák pártokra szavaztak. Ezek a 

választók azért fordultak el a magyar párttól, mert nem láttak esélyt arra, hogy a Magyar 

Szövetség átlépje a parlamenti küszöböt. „Őket könnyen vissza lehet hozni, ha azt látják, hogy 

a párt dinamikus munkát végez, és ez a közvélemény-kutatásokban is megmutatkozik” – 

emelte ki. 

 

Továbbra is kerestetik Pellegrini magyar tanácsadója 
2024. október 2. – Új Szó 

Azután, hogy az államfő, Peter Pellegrini bejelentette, hogy magyar tanácsadót is választ, úgy 

tűnt, ezt a pozíciót Forró Krisztián, a Magyar Szövetség elnöke töltheti be. Pellegrini 

ugyanakkor gyorsan egyértelművé tette, hogy aktív politikus szóba sem jöhet. Forró azonban a 

hétvégén távozott a párt éléről. A Magyar Szövetség szóvivője, Pálinkás Évi némiképp árnyalta 

a képet, amikor azt nyilatkozta a lapnak, hogy a tanácsadó bárki lehet, akit a párt jelöl. Egyúttal 

azt is hozzátette, az egyeztetés a kezdeti fázisban van. Saját jövőjével kapcsolatban Forró 

Krisztián azt mondta, hogy megyei képviselőként továbbra is a Galántai járás érdekeit fogja 

képviselni, a Megbecsültek Társaságának elnökeként pedig a szépkorúak életét szeretné 

segíteni. 
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A négy magyar nyelvű Mária Rádió találkozója 
2024. október 2. – Ma7.sk 

A felvidéki Mária Rádió Mirjam szoros kapcsolatban áll a magyarországi, erdélyi és délvidéki 

Mária Rádiókkal. Kölcsönösen segítik, támogatják és lelkiekben erősítik egymást. Minden 

évben megrendezik találkozójukat, amikor is beszámolnak sikereikről, terveikről, 

nehézségeikről. A házigazdák ezúttal a szerbiai magyar rádió munkatársai és önkéntesei voltak, 

akik ekkor ünnepelték a magyar szerkesztőségért felelős egyesületük megalakulásának 10. 

évfordulóját. Ezt követően szentmisén vettek részt a helyi Mária Rádió kápolnájában, melyet a 

rádiók műsorigazgató lelkiatyái – a délvidéki Palatinus István és Horváth Endre atyák, a 

magyarországi Lukovits Milán ferences atya, az erdélyi Karácson Tibor atya, illetve Felvidékről 

Lépes Lóránt atya – mutattak be. 

 

Megalapításának 19. évfordulóját tartja a Pázmaneum Társulás 
2024. október 2. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Megalapításának 19. évfordulóját tartja a Pázmaneum Társulás, amelyet a Szent Őrzőangyalok 

ünnepén, 2005. október 2-án alapítottak Dunaszerdahelyen felvidéki magyar papok és 

világiak. Alapító elnöke ThDr. Karaffa János lelkiatya volt, 2021-ben bekövetkezett haláláig. A 

Pázmaneum célja az alapvető emberi értékek és a nemzeti identitás megerősítése a keresztény 

erkölcs szellemében. 2024. október 2-án, az alapításának 19. évfordulóján a dunaszerdahelyi 

Szent János Apostol Egyházi Alapiskola és Óvoda elsőseinek vitt ajándékot Karaffa Attila a 

Társulás elnöke. A Pázmaneum Polgári Társulás továbbra is elkötelezett hivatástudattal 

próbálja szolgálni a felvidéki magyar közösséget, és legjobb tudása és belátása szerint igyekszik 

felszólalni a felvidéki magyarságot ért sérelmek ügyében. 

   

Élőszavas mesemondás Bátkában 
2024. október 2. – Felvidék.ma 

A magyar népmese napja alkalmából a Hagyományok Háza Hálózat – Szlovákia 2024. október 

1-jén és 4-én három helyszínen zajló rendezvénysorozatot szervez. Agócs Gergely személyében 

szakavatott és gyakorlott mesemondó érkezett október elsején Bátkába, a Csemadok Bátkai 

Alapszervezetének Meseestjére, amelyet a Hagyományok Háza Hálózat – Szlovákia 

szervezettel közösen rendeztek. A szervezet célja a szlovákiai magyarság hagyományos 

kultúrájának és népművészetének megismertetése, népszerűsítése és dokumentálása. Hozzá 

társultak az Ipolyi Arnold Népmesemondó Verseny kiemelkedő ifjú tehetségei, a bátkai 

kötődésű, füleki Marek Patrícia és a bátkai Hencz Fruzsina. 

 

A tehetség ünneplése: átadták a XVII. Harmos Károly Országos Képzőművészeti 

Pályázat díjait 
2024. október 2. – Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége szeptember 26-án, csütörtökön rendezte meg a 

XVII. Harmos Károly Országos Képzőművészeti Pályázat ünnepélyes díjátadóját és 
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kiállításmegnyitóját. Az eseménynek idén is a Szlovák Nemzeti Múzeum – A Magyar Kultúra 

Múzeumának történelmi épülete, a pozsonyi Brämer-kúria adott otthont. A pályázatra 75 

intézményből 859 alkotás érkezett 87 felkészítő pedagógus 486 tanítványától, melyek közül 

öttagú szakmai zsűri választotta ki a legígéretesebb munkákat. A bírálók idén 39 alkotó diák 

munkáját díjazták, s további 61 pályaművet kiállításra javasoltak. Az SZMPSZ továbbá 

jutalomban részesítette a díjazott tanulókat felkészítő pedagógusokat is, amiért a tehetséget 

felismerve alkotásra ösztönözték tanítványaikat. 

 

Méltó helyre került Medveczky Károly sírjele a Barsi Múzeumban 
2024. október 2. – Felvidék.ma 

Léva városának meghatározó helye van a gyógyszerészet történetében. Elég, ha az 1971-ben 

megalapított patikamúzeumra gondolunk, mely a maga nemében az első ilyen intézmény volt 

az országban. Az ennek is helyet adó Barsi Múzeum a napokban egy újabb gyógyszerészeti 

relikviával gazdagodott. A gyógyszerésztörténeti szimpózium keretei között mutatták meg a 

nagyérdeműnek Medveczky Károly patikaalapító öntöttvas sírjelét, mely szeptember végétől az 

intézmény állandó tárlatában tekinthető meg. A gyógyszertár-alapító sírjele hosszú ideig, 

mintegy ötven évig a múzeum raktárában volt. A múzeum gyűjteményébe is csupán a 2020-as 

évek elején került.  A megrongálódott, részben törött sírjel felújításra várt. Nyitra Megye 

Önkormányzatának támogatásával 2023 májusában megkezdődött a helytörténeti értékkel 

bíró sírjel restaurálása. 

 

Drozdík Sándor emlékére 
2024. október 2. – Felvidék.ma 

Ismét elment egy jó magyar! Hagyományőrző, magyarságot védő, óvó, a múlt értékeit átadó 

ember. Drozdík Sándor Lekéren született, Párkányban élt, de ősei gyökereit az utolsó pillanatig 

őrizte a régi szülői házban, melynek portáján a lovait is tartotta, és gyakran fogadta 

nemzettársait, főleg az anyaországból. Párkány környékén az egyetlen magyar lovashuszár volt, 

aki ha hívták, ott volt: a tavaszi hadjáratot felidézők csapatában Nagysallótól Komáromig. 

Minden tette kemény kitartásról, őszinte elköteleződésről tanúskodott. Sándornak több mint 

két évtizedes kapcsolata volt a Magyar Csodaszarvas Egyesülettel. Hagyományőrző 

huszárjaival rendszeresen vettek részt különböző történelmi eseményekre való emlékezéseken. 

Sziklaszilárd és példamutató oszlopa volt a felvidéki magyarságnak. 

                   
A 2024-es költségvetés módosításáról dönt holnap a szabadkai VKT 
2024. október 2. – PannonRTV 

Fontos kommunális és egészségügyi beruházások is bekerülnek a pótköltségvetésbe. A 

szabadkai közvállalatokat érintő témák és káderkérdések is szerepelnek a 21 napirendi pont 

között a VKT csütörtöki ülésén. Szabadka Város 2024-es költségvetése a tervezett módosítás 

és kiegészítés alapján 4,5 százalékkal, vagyis valamivel több, mint 480 millió dinárral V
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növekszik, jelentette be szerdai sajtótájékoztatóján Gyivánovity Dániel. A szabadkai VKT 

elnöke szerint ennek legfőbb oka a költségvetés összehangolása a reális igényekkel és a 

megváltozott piaci viszonyokkal. A kommunális infrastruktúra nagy projektjei mellett ki kell 

emelni az állati eredetű melléktermékeket begyűjtő és feldolgozó üzemet, amely Csantavér 

területén épül majd meg, a már létező dögkútnál. 

 

Megkoszorúzták Leiningen-Westerburg Ármin nyugvóhelyét 
2024. október 2. – PannonRTV  

A titeli temetőben liturgia és ünnepi műsor keretében megkoszorúzták gróf Leiningen-

Westerburg Árminnak, Leiningen-Westerburg Károly aradi vértanú fiának két éve felújított 

sírhelyét. Az obeliszk évtizedekig sorsára volt hagyva. Felújítását Szőke Anna, a Kiss Lajos 

Néprajzi Társaság elnök asszonya kezdeményezte. Leiningen-Westerburg Ármin mérnök volt, 

és földművelésügyi Magyar Királyi biztosként került Titelre. Nevéhez fűződik a vidék 

árvízmentesítése. Bécsben halt meg, de Titelen temették el, a hegység legmagasabb pontján. A 

titeliek kézen vitték ki a koporsóját a temetőbe. A megritkult titeli magyarságnak a székháza 

mellett immár egy olyan helye is van, ahol emlékezhet a múltjára. Latinkić Magda, elnök, 

Magyar Művelődési Központ, Titel: „Négy évvel ezelőtt kezdtük ezt. Meg akarjuk őrizni, 

minden apró dolgot, apró vagy nagy dolgot, ami a magyarokhoz fűződik. Maréknyiak vagyunk, 

de őrizni akarjuk. És azért választottuk ezt a napot, hogy az őrangyalok vigyázzák meg a 

magyart. Harcolni fogok, ameddig lélegzek. Ez az esemény minden évben október 2-án meg 

fog történni Titelen.” 

 

Megnyílt az 55. Nemzetközi Vadászati és Horgászati Kiállítás Újvidéken 
2024. október 2. – PannonRTV 

A LORIST október 6-áig látogatható az Újvidéki Vásár területén. Az idei eseményen körülbelül 

40 ezer látogatóra számítanak. Több mint 120 kiállító érkezett az 55. halászati és vadászati 

expóra, Újvidékre. Szerbiából, a környező országokból és az Európai Unióból is jöttek kiállítók. 

Gazdag a kínálat, több akció és promóció van, úgyhogy bárki, aki érdeklődik a halászat és a 

vadászat iránt, könnyen megtalálhatja a számára érdekes és értékes portékákat. A kiállításon a 

vadászati és horgászati eszközök és felszerelések széles választéka mellett különféle trófeák, 

valamint az ökológiával és környezetvédelemmel kapcsolatos programok is megtekinthetők. 

Az érdeklődők nem csak a standokat látogatják, többen itt találkoznak horgász- és 

vadásztársaikkal. Marko Divljak, látogató: „Van mindenféle szép dolog. Mi inkább azért 

jövünk, hogy találkozzunk az emberekkel, beszélgessünk és tapasztalatokat cseréljünk, és 

követjük, hogy milyen újdonságok vannak, amik segíthetnek a sikeres vadászatban.” 

 

Palicsi fejlesztések - Megújul a víkend-telep, új egészségház épül 
2024. október 2. – PannonRTV 

A 70-es, 80-as évek Szabadkáján hatalmas gyárakban zajlott a termelés. Műtrágya, kerékpár, 

húsáru, nejlonharisnya, csak néhány termék, amely dőlt a futószalagokról. A munkások pedig 

szakszervezetekbe tömörültek, és szindikát-üdülőkben töltötték a nyarat, elsősorban Palicson. 
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Az egykori szép emlékekből azonban idővel csak a nosztalgia és a romok maradtak. Az 

üdülőtelep rendezése évtizedek semmittevése után 2022-ben kezdődött a Vajdasági Magyar 

Szövetség munkájának köszönhetően. Az összedőlt nyaralók eltakarításával jelentősen javult 

az összkép, ami az egyéb fejlesztések mellett hozzájárulhat Palics népszerűségének emeléséhez. 

Egyik fénykorát élte a nyolcvanas évek derekán Palics, a Szabadka melletti üdülőváros. 

Nemcsak a munka ünnepén, egész nyáron nagy volt a nyüzsgés. 

 

Lézeres-digitális vetítővel születik újjá a mozi Magyarkanizsán 
2024. október 2. – Vajma.info 

Egy nyertes önkormányzati pályázatnak köszönhetően Magyarkanizsán, a Cnesa Oktatási és 

Művelődési Intézményben beszerzésre került egy korszerű, filmvetítésre használható 

vetítőgép. A jövőben ennek köszönhetően, a legkorszerűbb eszközökkel, kiváló minőségben 

nézhetik meg a legújabb világsikereket is a magyarkanizsaiak és környékbeliek. A berendezést 

szerda délelőtt megtekintette Fejsztámer Róbert polgármester is Sarnyai Károlynak, a Cnesa 

OMI igazgatójának a társaságában. A Cnesa az önkormányzatnak és a Művelődési 

minisztériumnak köszönve szerezhette be a modern, lézeres-digitális filmvetítőt, amellyel 

gyakorlatilag újra bekapcsolódhat a település a mozivilág vérkeringésébe, mondta Sarnyai 

Károly. - Óriási változást tapasztalhatnak majd a nézők, amióta megszűnt a 35 mm-es 

filmeknek a forgalmazása, azóta gyakorlatilag csak egy egyszerű kivetítővel vetítettünk 

filmeket, amelynek a fényereje, a képek élessége is messze elmaradt ettől a minőségtől. 

                        
Megtartotta tanévnyitó ünnepségét a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola Egán Ede Szakképzési Centrum 
2024. október 2. – Kárpátalja.ma 

Beregszászban tartotta meg hatodik tanévnyitó ünnepségét október 2-án a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola Egán Ede Szakképzési Centrum (a továbbiakban EESZC). Az idei 

évkezdő ünnepségnek az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központ adott otthont. Itt fogadták 

az EESZC beregszászi, nagydobronyi és tiszapéterfalvai tanegységeinek és az anyaországi – 

sátoraljaújhelyi, mátészalkai, nyírbátori – képzési központok valamint az idei tanévben 

felvételt nyert diákokat. A tanévnyitó kezdetén, Schreiner Sándor tárogatóművész előadása 

közben behozták a történelmi zászlókat, majd az Ortutay-központ nevében Marosi István 

görögkatolikus áldozópap köszöntötte az egybegyűlt világi és egyházi méltóságokat. Pánczél 

Károly, a Magyar Országgyűlés Nemzeti Összetartozás Bizottságának elnöke is köszöntötte az 

ünneplő közönséget. „Boldogságot és örömet érzek, mert az egy csoda, ami ma itt történik. Az 

egy csoda, hogy a háború harmadik esztendejében Kárpátalján egy nemzeti őshonos kisebbség 

oktatási rendszert tart fenn, ahol beiratkozó gyerekek vannak, ahol tanévnyitó van. S ez nem 

egyszerűen egy új tanévnek a kezdete, hanem a kitartás, az összefogás, a megmaradás ünnepe.” 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29979/Lezeres-digitalis-vetitovel-szuletik-ujja-a-mozi-Magyarkanizsan.html
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/megtartotta-tanevnyito-unnepseget-a-ii-rakoczi-ferenc-karpataljai-magyar-foiskola-egan-ede-szakkepzesi-centrum/
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/megtartotta-tanevnyito-unnepseget-a-ii-rakoczi-ferenc-karpataljai-magyar-foiskola-egan-ede-szakkepzesi-centrum/
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Zubánics László: fontos, hogy lássuk, melyek a megoldásra váró kérdések 
2024. október 2. – KISZo.net 

A napokban Kijevben megtartotta második ülését az Ukrajnai Nemzeti Kisebbségek   

(közösségek) Civil Szervezeteinek Tanácsa. A kisebbségi törvény által előírt testületben 18 

ukrajnai nemzeti kisebbség – a román, az azeri, a szlovák, a lengyel, a zsidó, a magyar, a roma, 

a gagauz, a német, a bolgár, a török (meskheti), a cseh, a moldáv, a görög, a pakisztáni, az 

örmény, a grúz és a horvát – képviselői kaptak helyet. Mint arról a júniusi alakuló ülést 

követően beszámoltunk, a magyar kisebbséget Zubánics László képviseli a testületben. Az 

Ukrajnai Magyar Demokrata Szövetség (UMDSZ) elnöke kijevi útjáról visszatérve összegezte a 

tanács előtt álló feladatokat. Az UMDSZ elnöke elmondta, a tanácskozás munkájába több 

szakértő is bekapcsolódott, köztük Oleg Nemcsinov, a Miniszteri Kabinet minisztere is. 

Napirenden szerepelt többek között az ukrán közszolgálati televízió kisebbségi adásainak 

kérdése is, amely az utóbbi időkben jelentős változásokon ment keresztül. Hozzátette: a Tanács 

munkája hatékonyságának biztosítása érdekében jogi, oktatási-kulturális, szociális-gazdasági 

szakbizottságokat hozott létre. 

 

Szüreti hagyományőrzés Tiszacsomán 
2024. október 2. – karpataljalap.net 

Felmenőink szokásainak és népi hagyományainknak őrzése és továbbadása a legfiatalabb 

nemzedékeknek egyik alappillére a megmaradásnak. Kapaszkodva az ősi gyökerekbe a 

hagyományok felelevenítése jegyében szerveztek szüreti délutánt gyerekek számára 

Tiszacsomán. A település kultúrházában rendszeresen tartanak közösségerősítő alkalmakat, 

kézműves-foglalkozásokat, melyekkel jellemzően az óvodásoktól kezdve a nyugdíjasokig 

mindenkit megszólítanak. A helyiek összefogásának köszönhetően ezúttal a hajdani szüreti 

hagyományok keltek életre. Az épület előcsarnokába összegyűlteket Reskó-Papp Angéla, a 

Tiszacsomai Bokréta hagyományőrző csoport vezetője köszöntötte. „A mai rendezvény 

rendhagyó, hiszen egy olyan alkalmat próbáltunk szervezni, amely már hosszú évtizedek óta 

hagyomány Tiszacsomán. 

 

Koncert, hangszersimogató és táncház a Zene Világnapja alkalmából 
2024. október 2. – KISZo.net 

A Perényiné Frangepán Katalin Gimnázium megalakulása óta nagy hangsúlyt fektet a 

hagyományok megőrzésére és ápolására. Így az őszi ünnepkör és a Zene Világnapja alkalmából 

a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskolával és a Pro Cultura Subcarpathica Civil 

Szervezettel közösen hagyományőrző koncertet és hangszersimogatót szervezett a beregszászi 

bázisóvodában. A gyermekintézmény zsúfolásig megtelt szülőkkel, hozzátartozókkal. Bár 

ezúttal nem a kicsik léptek fel, viszont ők is nagy szerepet játszottak a vidám napon, hiszen a 

pedagógusok által megszólaltatott hangszerekkel megismerkedhettek, Szilágyiné Tóth 

Gabriella népi játék oktató pedig közös táncházra invitálta az ovisokat és szüleiket. 
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https://kiszo.net/2024/10/02/zubanics-laszlo-fontos-hogy-lassuk-melyek-a-megoldasra-varo-kerdesek/
https://karpataljalap.net/2024/10/02/szureti-hagyomanyorzes-tiszacsoman
https://kiszo.net/2024/10/02/koncert-hangszersimogato-es-tanchaz-a-zene-vilagnapja-alkalmabol-kiszo-tudositas/
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Megtartották a kisebbségi vegyes bizottság ülését 
2024. október 2. – Népújság 

A Szlovén Köztársaságban élő magyar nemzeti közösség és a magyarországi szlovén nemzeti 

kisebbség külön jogainak biztosításáról, az erről 1992-ben aláírt kétoldalú egyezmény 

megvalósulásáról tanácskozott 19. alkalommal a Magyar–Szlovén Kormányközi Kisebbségi 

Vegyes Bizottság szeptember 30-án, ezúttal Ljubljanában.   A bizottság ülése után Kalmár 

Ferenc, a Külgazdasági és Külügyminisztérium Magyarország szomszédságpolitikájának 

fejlesztéséért felelős miniszteri különmegbízottja és Matej Arčon, a külhoni szlovénokért 

felelős miniszter, a kormány alelnöke a vegyes bizottság társelnökeiként aláírták a 

jegyzőkönyvet és a sajtónak nyilatkoztak az ülés tartalmáról. Mindketten hangsúlyozták, amíg 

a világban visszalépéseket tapasztalunk, addig Magyarország és Szlovénia között a 

kisebbségvédelem területén nincsenek viták és megoldatlan problémák. 

 

Göncz László könyvbemutatója Ljubljanában 
2024. október 2. – Népújság 

Szeptember 26-án mutatták be dr. Göncz László „A magyar nemzeti közösség a demokratikus 

társadalmi változások és a Szlovén Köztársaság függetlenné válása idején: az őshonos nemzeti 

közösségek alkotmányos szabályozása, valamint a szlovéniai magyar nemzeti közösség helyzete 

és kihívásai az 1989–1999 közötti időszakban” című könyvét a ljubljanai Nemzetiségi 

Kutatóintézetben. Az esemény online is követhető volt. A szerzővel dr. Mitja Žagar, az intézet 

tudományos tanácsadója beszélgetett, akinek szakterülete az etnikai és a kisebbségi témakör. 

A könyv a magyar nemzeti közösséggel kapcsolatos fejleményeket és az őshonos nemzeti 

közösségek problémáit járja körül az 1988 és 1992 közötti időszakban, azaz az akkori Szlovén 

Szocialista Köztársaság alkotmányának módosításaitól az önálló Szlovén Köztársaság új 

alkotmányának elfogadásáig.  

 

 „Lelkileg is sért a Földalap eljárása” 
2024. október 2. – Népújság 

A Szlovén Nemzeti Földalap, ahogy erről már több ízben beszámoltunk, nem hosszabbította 

meg a bérleti szerződéseket a Lendvai Agrárcéggel, amely ennek kapcsán minden jogi 

lehetőséget kimerített. A megközelítőleg kétezer hektárnyi terület iránt pedig a megjelent 

pályázaton rendkívül nagy az érdeklődés, s az eredményre még várni kell. A Lendvai Agrárcég 

többségi tulajdonosával, vezetőjével, Magyar Józseffel körbejártuk az említett földterületek 

sorsát történelmileg, egyben válaszokat kerestünk a most kialakult helyzetre is. – Tekintettel a 

mostani történésekre, az Ön által vezetett Agrárcég már több évtizede bérelt földterületeire, 

tekintsünk egy kicsit vissza a történelembe. – A közelmúlt történések miatt én is 

visszatekintettem, és megvizsgáltam az említett földterületek történetét. Úgy gondolom, igaz, 

amit mondanak, a történelemből bölcsességet lehet szerezni, és ez igaz az egyénekre vagy akár 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/16804-megtartott%C3%A1k-a-kisebbs%C3%A9gi-vegyes-bizotts%C3%A1g-%C3%BCl%C3%A9s%C3%A9t.html
https://nepujsag.net/horizont/16819-g%C3%B6ncz-l%C3%A1szl%C3%B3-k%C3%B6nyvbemutat%C3%B3ja-ljubljan%C3%A1ban.html
https://nepujsag.net/gazdasag/16806-%E2%80%9Elelkileg-is-s%C3%A9rt-a-f%C3%B6ldalap-elj%C3%A1r%C3%A1sa%E2%80%9D.html
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a nemzetekre is. Koromra tekintettel, ugyanis a 83 életévemben vagyok, nagyon sokat 

megtapasztaltam magam is a történelemből, illetve mások történeteiből is ismereteket 

szereztem. 

 

Küzdelem a jövőért 
2024. október 2. – Népújsag 

Nagy kérdés lesz a közeljövőben a Muravidéki Mintagazdaság további finanszírozása: a 

Mezőgazdasági Minisztérium elutasította a projekt támogatását 2025-ben, ami jelenleg azt 

jelenti, hogy a bánutai tangazdaságnak az idei év végéig van pénzügyi fedezete a működéshez. 

Mi lesz a legnagyobb nemzetiségi projekt sorsa? A Muravidéki Magyar Önkormányzati 

Nemzeti Közösség Tanácsa szeptember 30-i ülésén – melyet ezúttal a Mintagazdaságban 

hívtak össze – vitatta meg a kialakult helyzetet. A megoldás keresése közös feladat. Továbbra 

sincs költségvetés, nehéz helyzetben a Mintagazdaság A Muravidéki Magyar Önkormányzati 

Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsának hétfői rendkívüli ülésén, melyet kihelyezett 

helyszínen, a Bánután lévő Muravidéki Mintagazdaságban tartottak, ismét nem fogadták el a 

közösség 2024-es költségvetését, a kilenc támogató szavazat nem volt elegendő az 

elfogadásához. 

 

Nekik szurkolhatunk Szilvásváradon 
2024. október 2. – Népújság 

Az előttünk álló hétvégén, október 4-e és 6-a között a Szilvásváradi Lipicai Lovasközpontban 

szervezik meg a Nemzeti Vágtát, és a felnőtt futamokban induló települések lovasainak 

sorsolását már múlt héten lebonyolították a budapesti Nemzeti Lovardában. Ismeretes, hogy a 

Muravidéket a szombati előfutamokban három település indulója képviseli. A sorsolás szerint 

elsőként Hosszúfalu lovasa, a tapasztalt Biró József áll majd rajthoz a 10. előfutamban, őt a 11. 

előfutamban Petesháza lovasa, a Muravidéki Vágta győztese, Grebenjak Matej követi, míg 

Lendva lovasa, Mellár Bendegúz a 13. előfutamban áll rajthoz. A hírek szerint a lovasversenyen 

indulás iránt nagy az érdeklődés a 18 év alattiak körében, ezért Szilvásváradon két 

korosztályban is indítanak versenyt: a 14 és 17 év közöttiek a Kishuszár Vágtában mérik össze 

tudásukat, míg a 10 és 13 év közöttiek a Huszárgyermek Vágtán indulhatnak. 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/16803-k%C3%BCzdelem-a-j%C3%B6v%C5%91%C3%A9rt.html
https://nepujsag.net/horizont/16822-nekik-szurkolhatunk-szilv%C3%A1sv%C3%A1radon.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. október 3. 

. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. október 2. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Szövetségben végrehajtott fiatalítás, illetve generációváltás egyben azt is jelenti, hogy 

a korábbi, idősebb szakemberek helyébe újaknak kell lépniük. Éveken keresztül Farkas Iván 

volt a magyar párt egyik meghatározó gazdasági szakértője, aki Muzsla polgármestereként, 

illetve Nyitra megye magyar frakciójának a vezetőjeként továbbra is aktív szereplője a 

közéletnek, de a párt legfelsőbb vezetőségében most már nem vállalt szerepet. A meglévő 

tisztségeiben azonban kamatoztathatja tudását, hiszen Szlovákia súlyos gazdasági és pénzügyi 

válságban van, amit a konszolidációnak nevezett megszorító intézkedések tovább 

bonyolítanak. 

 

Fennállásának 10. évfordulóját ünnepelte tegnap, az idősek világnapján, a marosvásárhelyi 

Kálvin Ház. Az egyházi alapítású otthonban jelenleg 71 idős ember él, jólétükről pedig több 

mint 40 munkatárs gondoskodik. A jubileumi rendezvényen a Kálvin Ház lakói verses-zenés 

műsorral köszöntötték az ünnepség résztvevőit.  

 

Idős, többnyire beteg emberek élnek a székelyudvarhelyi Szent Lukács Központban, mintegy 

80 százalékuk ágyban fekvő. Ennek ellenére dacolva szédüléssel, fájdalommal, legtöbben 

türelemmel és érdeklődéssel hallgatták végig a közeli iskola elsős kisdiákjainak előadását az 

Idősek világnapján, kedden. 

 

A Románia–Ukrajna Közös Operatív Program részeként, az Európai Unió támogatásával, a 

Bereg-vidéki Mezőgecsében épült fel az a Pajtaszínház, amelynek célja, hogy tartósan 

meghatározó szereplője legyen a magyar színházi életnek. Olyan intézményként működjön, 

amely művészeti igényesség mellett képes vállalni a hagyományok megőrzését, hangsúlyozták 

az avatáson. 

 

Különleges családnapot tartottak az egyik Fekete Körös völgyi településen, Várasfenesen. A 

faluban kevés magyar él, ezért a hagyományok ápolását és a helyi értékek megőrzését elvállaló 

helyi, Győrffy István Alapítvány több olyan alkalmat is szervez, amely összefogja Várasfenes és 

a környékbeli falvak szórványban élő magyarságát. Leginkább a gyermekprogramokra 

helyezték a hangsúlyt, ahol a kicsik játszva gyakorolhatták a magyar nyelvet, mert a környéken 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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többnyire román tannyelvű iskolákba járnak és az otthoni környezeten kívül kevés lehetőségük 

adódik az anyanyelv gyakorlására. 

 

Lendvai Lintner Imre Ausztria nyugati végén, a svájci határ mellett született 1949-ben. Szülei 

azon év januárjában szöktek ki Magyarországról. A család ’56-ban már az Egyesült Államokban 

élt, a kicsi Imre hétéves korában került a cserkészetbe. Végigjárva a szamárlétrát vette át a 

stafétát a Külföldi Magyar Cserkészszövetség alapítójától, Bodnár Gábortól. Az ő felkérésére 

1993-ban vállalta el a szövetség ügyvezető elnökségét, és azóta is a szervezet vezetője, azaz már 

több, mint 30 éve. Lendvai-Lintner Imrével Náray Balázs egy washingtoni könyvbemutató után 

beszélgetett a külföldi magyar cserkészet múltjáról, jelenéről. 


